
Beszámoló a múlt ülés határozatainak végrehajtásáról és az 
Akadémia munkájáról a múlt ülés óta eltelt időszakban.

A júniusi elnökségi ülés foglalkozott az ez évi Nagy
gyűlés programijával, időpontjával. Tekintettel arra, hogy 
közben számtalan tényező /elnökségi tagok utazása, betegsége/ 
akadályozta a Nagygyűlés kellő előkészítését, azt sajnos el 
kell halasztanunk. A Nagygyűlés uj időpontját és az azzal 
összefüggő egyéb kérdéseket rövidesen rendkívüli elnökségi 
ülésen fogjuk megtárgyalni.

A Nagygyűlés eredeti programjában szereplő ünnepi ü- 
lést a Nagy Októberi Szocialista Forradalom 40. évforduló
ja alkalmából november 5-én d.e. 11-kor tartjuk meg. Az ün
nepi ülésen Molnár Erik akadémikus tart előadást a Nagy Ok- 
^t o^erlxSz o ci alista Fórradalomró 1.

A Nagygyűlés előkészítése mellett az osztályok az 1958. 
évi költségvetés előkészületeivel, rendezvényekkel és azok
kal. a problémákkal foglalkoztak, amelyek a mai ülés napirend
jén szerepelnek.

Az Elnökség júniusi határozatait a Nagygyűlésre vonat
kozóak kivételével végrehajtottuk. Megoldottuk a Magyar Tu
domány költségvetési és státusz problémáit úgy, hogy 2 szer
kesztői státuszt biztosítottunk számukra és igy megteremtet
tük a feltételeit annak, hogy a lap 1958. év január hó 1-től 
havonta jelenjék meg.

Hevesi Gyula akadémiai titkárt megbíztuk azzal, hogy 
foglalkozzék a kutatások realizálása problémáival, és fel
szólítottuk az osztályokat, hogy rendszeres időközökben tá
jékoztassák őt ezeknek állásáról. Egyben felkértük Hevesi 
elvtársat arra is, hogy a Tudományos és Felsőoktatási Tanács 
részere e témakörrel kapcsolatosan vitaanyagot szerkesszen.

Az Elnökségi ülés határozatai között szerepel, hogy a 
legközelebbi ülésen tájékoztassuk az Elnökséget a KUTESZ és 
Enciklopédia problémáiról. A KUTESZ tájékoztató napirendünkön 
szerepel, az Enciklopédiára vonatkozó „tájékoztatót legköze-
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lebbi elnökségi ülésünkön ismertetjük.
A Szerzői Jogvédő Hivatal felügyeleti hatóságával, 

a Művelődésügyi Minisztériummal folytatott tárgyalás a 
Jogveao Hivatal áltál levont dijak csökkentésére — ered
ményre nem vezetett.

A szeptemberben megtartott rendkívüli elnökségi ülés 
tiltakozott az ENSZ különbizottságának jelentése ellen. A 
tiltakozó szöveget mintegy 600 tudományos intézetnek küld
tük meg angol, francia, német és orosz nyelven. Számos hely
ről válasz is érkezett.

Az 1958. évi költségvetési előirányzatot a tudományos 
osztályok mar összeállítottak. A Gazdasági Titkárságon ennek 
alapjan most készítik el az Akadémia egészének előirányzatát. 
A tárgyalásokra előreláthatóan november hó második felében 
kerül sor.

A jövő évi előirányzat elkészítéseképpen bekértük a tu
dományos osztályoktól a fejlesztési igényeiket. Az osztályok 
összesen mintegy 400 uj állást és ennek költségeit is bele
értve mintegy 30 millió forint többletet igényelnek 1958. 
évre. Ez kb. 20%-os fejlesztést jelent, ami tekintetbevéve 
azt, hogy a többlet szükséglet egyrésze a f. évben végrehajtott 
bérrendezés következménye, általában nem minősíthető túlzott
nak.

Az osztályok junius, szeptember és október hónapban éi- 
tn±ában több rendezvényt tártották.

Évfordulókhoz kapcsolódva rendezte meg a Biológiai Cso
port a Kitaibel Pál emlékünnepélyt, a Tihanyi Biológiai In
tézet 30. éves jubileumi ünnepségét. AII. osztály Fényes 
Elek, a magyar statisztika e kiváló úttörője születésének 
150. évfordulója alkalmából rendezett ünnepi ülést. 
A Bolyai János Matematikai Társulat megalakulásának 10 éves 
évfordulója alkalmából vándorgyűlést rendezett, amelyen számos 
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plenáris előadáson kívül főleg szekciókban folytak előadá
sok, A vándorgyűlésen több külföldi vendég is résztvett.

^Székfoglalót tartottak: Á-
A III. Osztály keretén belül Erdős Pál levelező tag, 
a VI \ Osztály keretén belül Földi Zoltán és Proszt 
János levelező tagok.
Az osztályokon rendszeresen tartottak felolvasó ülé

seket. Ezeken akadémikusainkon kívül külföldi vendégek is 
tartottak előadást. Egyes osztályok vitaüléseket is ren
deztek.

~ P31 di,_kapcsolahok._Az egyezményes tárgyalások az 1956- 
os ellenforradalmi események miatt 1957. tavaszán elhúzód
tak és ezért a ki és beutazások nagymértékben az év második 
felében indultak be. Eddig kiutazott az egyezmények alapján 
illetve kongresszusokra körülbelül 400 tudományos dolgozó. 
Az ez evben érthető okokból szűkre szabott kapitalista de
vizakeretünk miatt a kapitalista államokba történő kiuta
zások némileg csökkentek 1956-hoz képest. Külföldről eddig 
91 tud™án70s dolgozó érkezett hazánkba. E számban nem sze
repelnek a Kitaibel emlékünnepélyen résztvett külföldi 
vendéglős jelenleg a Műemlékvédelmi Konferencián résztvevő 
külföldi vendégek.

A külügyi osztály munkájában nagy nehézséget jelent, 
természetesen a tudományos osztályokéban is, hogy a fentebb 
említett okok miatt úgy a kiutazások mint a beutazások gya
korlatilag szeptember-október-november hónapokra zsúfolód
tak össze.

Rövidesen tudományos együttműködési egyezményt kötünk 
a Csehszlovák és Szlovák Tudományos Akadémiával, és terveink 
szerint 1958. január közepéig megkötésre kerülnek a Berlini 
Német Tudományos Akadémiával, a ' Szovjetunió Tudományos Aka
démiájával, a Román Népköztársaság Akadémiájával és a Len
gyel -tudományos Akadémiával az 1958. évre szóló megállapodá
sok. A kulturegyezmények megkötésének idejét az illetékes 
szervek még nem állapították meg.


